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El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Jo li he reconegut que hi ha un problema estructural . L’oferta 
senzilla de sol i platja no és suficient per al futur. I, per tant, 
cal armar-se de moltes estratègies més complexes, més 
diverses, per a intentar atraure en competència amb altres 
destinacions turístiques .

Però aixina i tot, a pesar dels problemes estructurals i 
als altres problemes conjuntural, el tema del Brèxit, o el 
descompte que significarà el Brèxit, la devaluació de la lliura 
esterlina, per exemple, de totes eixes coses . A pesar de tot 
això, li done unes xifres que són interessants, eh?

Mire, entre abril i agost d’enguany han arribat a la Comunitat 
Valenciana més de tres-cents seixanta mil turistes d’eixa 
nacionalitat, és la britànica. És a dir, un increment del 25 % 
respecte al mateix període de l’any anterior . Però això a mi no 
me satisfà, és per informació, perquè jo crec que els proble-
mes de fons estan ahí . I els problemes, si se poden plantejar, 
estan ahí .

Per tant, jo li dic que només en este any, en l’any 2019, s’ha 
dut a terme un pla de promoció molt ambiciós respecte del 
turisme britànic . Per exemple, la realització al llarg de l’any 
d’una dotzena de viatges de premsa i familiarització als 
mitjans de comunicació tan importants, com The Independent 
o The Mail on Sunday . L’enfortiment de la presència en mitjans 
britànics centrats en turisme esportiu, turisme nàutic, això 
que li dia abans de la diferenciació del turisme de naturalesa, 
cicloturisme, etcètera .

Assistència novament al World Travel Market, amb un estand 
propi de turisme de la Comunitat Valenciana, i fires especia-
litzades . Per exemple, en el Dive Show de Birmingham, en la 
fira de turisme de Londres, etcètera.

La participació en l’organització de la Costa Blanca-Valencia 
Region Trophy, celebrat a València el passat mes de juny . La 
col·laboració en la celebració del congrés Overseas Travel 
Trade Conference, amb agents turístics independents del 
grup Jet2, que se celebrarà esta tardor a Calp .

Realització de workshops el pròxim 3 de desembre, junta-
ment amb el consell de cambres de comerç . reforç substan-
cial de les campanyes de publicitat en el Regne Unit, espe-
cialment en internet a través de canals com les agències 
de viatges on line . Un pla de premsa digital en les principals 
capçaleres, increment de la presència de mitjans impresos 
amb gràfiques, reportatges continus en revistes, en viatges, 
suplements setmanals de capçaleres de gran tiratge, amb una 
inversió superior a cent mil euros .

Realització d’una campanya a partir de novembre destinada 
a turistes britànics, en coordinació amb les marques Costa 
Blanca i Benidorm per a comunicar seguretat –això que li 
preocupa a vosté, a mi i supose que a tots–, seguretat i garan-
ties que la destinació de la Comunitat Valenciana continua 
sent una destinació no només bonica i estupenda, sinó a més 
segura .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passarem al següent punt de l’ordre del dia: pregunta  
número 19, que formula l’il·lustre diputat Ferran Martínez 
al conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball .

 
El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, la qüestió sobre la qual li preguntem avui 
compet a vàries conselleries del govern i li la formulem a 
vosté no únicament com a conseller d’economia, sinó com a 
representant del conjunt del govern .

Com ja s’ha comentat, fa uns dies es coneixia la sentència del 
Tribunal Superior de Justícia sobre Puerto Mediterráneo, de 
la qual destacar que només qüestiona determinats aspectes 
formals de la memòria ambiental i sobre la qual cap recurs .

Tanmateix, des de la multinacional immobiliària britànica 
Intu s’han afanyat en amenaçar a la Generalitat amb el paga-
ment d’una indemnització multimilionària, tot i que saben 
que no tindria sentit reclamar-la, perquè en cap moment s’ha 
arribat a aprovar el projecte . Això estaria bé que ho saberen 
en Ciudadanos . És al revés de com vostés plantegen . Només 
cabria indemnització si arribara a aprovar-se el projecte .

Senyor conseller, senyor conseller, és evident que les regles 
de joc no són iguals per a tots . Cap xicotet empresari valencià 
disposa d’un exèrcit d’advocats per a pleitejar eternament . 
Cap xicotet empresari pot elaborar informes que afirmen 
el que vullguen, ni pot comprar-se portades de mitjans de 
comunicació ni pot recórrer a l’ambaixador britànic perquè 
els faça de lobbista, com ha fet Intu .

Els xicotets empresaris valencians no tenen res d’això, i 
precisament per això han de poder comptar, almenys, amb el 
suport de les institucions públiques valencianes . Ahir mateix, 
el president de Confecomerç advertia que som l’autonomia 
amb una major saturació de centres comercials i adver-
tia també sobre l’amenaça que macroprojectes com aquest 
suposen per al nostre xicotet comerç .

Per cert, quins liberals de pacotilla els qui defensen a una 
multinacional britànica en perjudici del xicotet comerç 
(aplaudiments) valencià . Quins liberals de pacotilla!

Els macrocentes comercials com Puerto Mediterráneo 
promocionen un model de consum segregat, que sostrauen 
la vida comercial i cultural de les nostres ciutats, que fomen-
ten l’ús del cotxe privat i que en aquest cas, a més, amenaça 
un dels últims pulmons verds de l’àrea metropolitana de 
València, com és el paratge natural de la Mola .

Senyor conseller, fa poques setmanes que el govern valen-
cià va aprovar la declaració d’emergència climàtica . El que 
necessitem ara és traduir les paraules ens fets . Un macro-
centre comercial com Puerto Mediterráneo és incompatible 
amb la transició ecològica que la societat valenciana ens està 
demandant .
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Les forces polítiques del Botànic hem de ser coherents, i ho 
hem de ser des de la Generalitat i ho hem de ser des dels 
ajuntaments . La Generalitat valenciana té marge d’actuació 
i cal esgotar les vies legals, cal mantindre el grau d’exigència 
mediambiental, però, a més, continua pendent de tramita-
ció el Patsecova per a limitar la construcció de nous centres 
comercials . I caldria, a més, valorar també la creació d’un 
impost mediambiental a les grans superfícies comercials com 
ja existeix en altres comunitats autònomes .

Senyor conseller, el que li demanem al govern valencià és que 
deixe clar, una vegada més, que no es doblegarà, que no es 
doblegarà ni a les pressions ni a les amenaces de cap multi-
nacional per molt poderosa que siga (aplaudiments) i que 
per davant, que per davant del seu afany de benefici està el 
nostre territori, que per davant de l’afany de benefici de qual-
sevol multinacional estan les nostres xicotetes empreses i 
que per davant de l’afany de benefici de qualsevol multina-
cional està l’interés general de la societat valenciana .

Per tot això, li volem preguntar: quines són les mesures 
previstes pel govern per a aturar la construcció de Puerto 
Mediterráneo i per a revertir la saturació de centres comer-
cials en la Comunitat Valenciana?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el conseller i ja té l’ús de la paraula .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, president .

Senyor diputat, pense que ha quedat palés tot el que hem 
treballat durant l’anterior legislatura, que vosté ha comentat 
d’una manera molt clara com hem anat treballant i a qui hem 
defensat d’una manera clara .

De tota manera, anem a redundar i anem a dir que el Consell, 
el govern del Botànic treballa i va a seguir treballant en la 
construcció d’un model de territori cohesionat, sosteni-
ble i que ajude a impulsar el model social econòmic i produc-
tiu que respecte el medi ambient i que fomente la qualitat de 
vida de les persones que hi vivim, tant si són consumidores 
com si són treballadores .

En aquesta nova legislatura –i vosté és coneixedor, a més 
a més, contestant-li d’una manera molt detallada a la seua 
pregunta–, l’Acord del Botànic II posa el focus en dos assump-
tes: continuar apostant per un model de comerç equilibrat i 
l’aprovació del pla d’acció territorial sectorial del comerç de 
la Comunitat Valenciana, Patsecova .

En aquest model s’incardina la nostra aposta pel comerç de 
proximitat urbà que reduïsca desplaçaments i, per tant, la 
petjada de carboni i que configure una oferta comercial local 
diferenciada, digitalitzada i innovadora .

Així, també he de dir-li que en les ajudes a empreses del 
sector del comerç s’inclouen únicament les empreses que 
tenen la consideració de pimes . Igualment, donem suport 
especialment a actuacions com la innovació, el comerç on line 
o l’establiment de comerç en zones rurals .

També vull recordar-li que aquest Consell dóna suport a 
totes les polítiques de millora de l’activitat productiva que 
afavorisquen el desenvolupament sostenible del nostre terri-
tori, treballant i col·laborant amb les empreses i possibilitant 
la seua inversió sempre en el marc de la seguretat jurídica i 
tenint en compte l’interés general .

El nostre compromís, per tant, és garantir que l’activitat 
comercial amb impacte territorial es faça de forma sosteni-
ble, equilibrada i coherent amb l’estructura territorial de la 
Comunitat Valenciana .

I en aquest sentit, li puc dir que hem fet un pas més cap 
aquest nou model amb la modificació de la LOTUP, on 
es recull la funció social de l’urbanisme sostenible que 
respecta l’entorn i el paisatge, superant models especuladors 
anteriors .

I a més a més –torne a repetir-li–, en aquesta legislatura, 
perquè estem a les acaballes, s’aprovarà el Patsecova, on es 
defineixen els criteris, les directrius i les orientacions terri-
torials perquè l’ordenació comercial es desenvolupe de 
manera coherent amb la planificació territorial, assegurant-
ne la coherència amb els objectius de qualitat de vida i desen-
volupament sostenible previstos en la legislació valenciana 
d’ordenació del territori i protecció del paisatge i la contribu-
ció eficaç als mateixos.

Aquesta normativa està en la fase final de la seua tramitació i deli-
mitarà les àrees comercials funcionals del País Valencià basant-
se en criteris d’accessibilitat territorial, capacitat i força d’atracció 
que exerceixen les ciutats i criteris funcionals orogràfics, urbanís-
tics, històrics, mediambientals, sociocultural i visuals .

Per tant, si hi ha un nou projecte de centre comercial, haurà 
d’estar en consonància amb aquestes directrius .

I a més a més, també li he de dir que a hores d’ara estem 
treballant en l’elaboració d’una nova llei de comerç sosteni-
ble que tindrà com a eixos principals la promoció del comerç 
com a activitat econòmica sostenible, creadora d’ocupació 
permanent i estable, amb equilibri i que done major cohesió 
social i siga més inclusiva per a totes i tots .

Supose que el model li ha quedat clar . Almenys, nosaltres 
estem treballant per a donar força a eixe model de comerç de 
proximitat, urbà, de ciutats compacta i que respecte el nostre 
medi ambient .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passem a la següent pregunta i última, que és la número 21, 
que formula l’il·lustre diputat Ferran Martínez a l’honorable 


